

## CANADIAN ANTI-APARTHEID REGISTER

SEPTEMBER 1985 - MARCH 1986

### Introduction

The Canadian Anti-Apartheid Register is a list of Canadian individuals, organizations and institutions that have publicly stated their opposition to apartheid.

In September 1985, the Right Honourable Joe Clark, Secretary of State for External Affairs, sent a letter to a broad spectrum of Canadians, asking them to tell him about what they, their companies or their organizations had done to protest against apartheid.

In the following six months, the Department of External Affairs received responses from over one thousand Canadians, as well as from some 300 companies and organizations, such as churches, unions, teachers associations and many others, representing hundreds of thousands of Canadians. The responses described a striking variety of initiatives intended to make clear to the Government of South Africa that the system of apartheid is an offence to human dignity. The actions taken have been designed to bring pressure to bear on white South Africans to encourage them to begin real dialogue with blacks, and to provide concrete assistance to the non-white community in South Africa.

In his letter of September 1985, Mr. Clark wrote: "Canadians can help influence the policy of apartheid.... Through our actions and our example we can help bring peaceful change and justice to South Africa and greater harmony to the region."

## REGISTRE CANADIEN DES MESURES PRISES CONTRE L'APARTHEID

SEPTEMBRE 1985 - MARS 1986

### Introduction

Ce registre dresse la liste des particuliers, organisations et institutions qui ont fait connaître publiquement leur opposition à l'apartheid.

En septembre 1985, le très honorable Joe Clark, secrétaire d'État aux Affaires extérieures, a adressé à un vaste échantillon de la population canadienne, une lettre demandant à chacun de l'informer des mesures prises soit à titre individuel, soit par les sociétés et les organisations, afin de protester contre l'apartheid.

Dans les six mois qui ont suivi, le ministère des Affaires extérieures a reçu des lettres en provenance de plus d'un millier de simples citoyens ainsi que de quelque 300 sociétés et organisations - églises, syndicats, associations d'enseignants et autres - représentant des centaines de milliers de Canadiens. Comme on peut le voir d'après les réponses, un nombre frappant d'initiatives ont été prises afin de faire savoir clairement au gouvernement de l'Afrique du Sud que le régime d'apartheid offense la dignité humaine. Ces initiatives ont été conçues de manière à faire pression sur les Blancs d'Afrique du Sud afin qu'ils entament un véritable dialogue avec les Noirs, et à apporter une aide concrète aux gens de couleur sud-africains.

Dans sa lettre datée de septembre 1985, M. Clark écrivait: "Les Canadiens peuvent aider le gouvernement sud-africain à comprendre à quel point ces pratiques choquent le peuple de ce pays. . . Par nos actions et notre exemple, nous pouvons contribuer au rétablissement de la